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Osnova 

• jednoslovné názvy 

• dvouslovné názvy 

• spojení přídavného jména a podstatného jména 

obecného 

• spojení přídavného jména a podstatného jména 

vlastního 

• spojení dvou podstatných jmen 

• trojslovné názvy 

 

 



Jednoslovné názvy  

pro světadíly, země, území 

• státy a správních oblasti 

• příklady: Evropa, Asie, Slezsko, Vestfálsko, Chodsko 

• město a jeho okolí 

• příklady: Jihlavsko, Pelhřimovsko, Královéhradecko 

• okolí řek 

• příklady: Povltaví, Posázaví, Podyjí 

• horské oblasti a jejich okolí 

• příklady: Pošumaví, Podkrkonoší, Záalpí 

 



Jednoslovné názvy  

pro vodstva, hory, pohoří, nížiny 

• všechny názvy se píší s velkým písmenem  

• příklady: Vltava, Dyje, Amazonka, Krkonoše, Alpy 



Dvojslovné názvy  

pro světadíly, země, území 

 přídavné a podstatného jméno obecné 

 jedná se o vlastní název 

 příklady: Dálný východ, Pyrenejský poloostrov, Slunečné pobřeží  

 nejedná se o vlastní název 

 příklady: karibská oblast 

 přídavné a podstatné jméno vlastní 

 přídavné jméno je součástí zeměpisného názvu 

 příklady: Jižní Amerika, Dolní Sasko, Moravské Slovensko  

 přídavné jméno není součástí zeměpisného názvu 

 příklady: západní Evropa, francouzská (italská) Riviéra, horní (dolní) Povltaví  

 dvě podstatná jména 

 první jméno je v 1. p. a druhé ve 2. p., píšeme první jméno s malým písmenem 

 příklady: pobřeží Koster, ostrov Osamocení  



Dvojslovné názvy  

pro vodstva, hory, pohoří, nížiny 

 přídavné a podstatného jméno obecné 

 velké písmeno se píše jen u přídavného jména 

 příklady: Severní moře, Tichý oceán, Černé jezero, Štrbské pleso 

 přídavné a podstatné jméno vlastní 

 přídavné jméno je součástí zeměpisného názvu 

 příklady: Teplá (Studená) Vltava, Severní (Západní) Dvina, Vysoké (Nízké) Tatry 

 přídavné jméno není součástí zeměpisného názvu 

 příklady: západní (východní) Krkonoše, francouzské (italské, rakouské) Alpy  

 dvě podstatná jména 

 první jméno je v 1. p. a druhé ve 2. p., píšeme první jméno s malým písmenem 

 příklady: údolí Gejzírů 

 

 

 

 



Trojslovné názvy  

pro světadíly, země, území 

 
• druhý výraz se píše vždy s velkým písmenem 

• u třetího výrazu rozlišujeme, zda je to: 

• obecné jméno: 

• příklad: mys Dobré naděje 

• vlastní jméno: 

• ostrov Svatého Tomáše, ostrov Svaté Heleny 



Trojslovné názvy  

pro vodstva, hory, pohoří, nížiny 

 

• spojení podstatného jména se dvěma jmény přídavnými 

píšeme dvěma způsoby v závislosti na jejich původu: 

• jako vlastní název existuje již dvouslovné pojmenování  

• příklady: Medvědí jezero – Velké Medvědí jezero, Studená dolina – 

Velká Studená dolina, Východní Karpaty – Vnější Východní Karpaty 

• pokud název neexistuje, je na druhém místě malé 

písmeno 

• příklady: Severní ledový oceán, Velký australský záliv, Velký 

bariérový útes, Velký pařezitý rybník 

 



 národní park Podyjí, ptačí oblast Krkonoše, Posázaví je 

oblast v okolí toku řeky Sázavy, Zbrašovské aragonitové 

jeskyně, ptačí oblast Lednické rybníky, moře Laptěvů, 

Prachovské skály, Černý důl i Důl,  Teplá Vltava, 

Moravskoslezské Beskydy, Hrubý Jeseník, Tichý oceán, 

Štrbské pleso i Pleso, Niagarské vodopády, Kalifornský 

záliv, Jižní Karpaty, Českomoravská vrchovina, Plzeňská 

pahorkatina, Černá hora i Hora, Kozí hřbety, jižní část 

Slovenska, Slezsko, ostrov Svaté Heleny, Saúdskoarabské 

království je stát na Blízkém východě, karibská oblast, 

poloostrov Pyrenejský, Severní Karolina je stát, 

francouzská Riviéra, Pobaltí, Orlickoústecko, Pošumaví, 

Spojené státy americké 

 


